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La situació escolar, 
un cop baix a Catalunya 

Sense cap mena de dubte, l'actualitat informativa i po
lítica d'aquests darrers dies, ha estat l'inici del Curs Esco
lar 1979-80. Un problema degudament previst a la seva 
hora pels Ajuntaments i àdhuc la pròpia Delegació Provin
cial del Ministeri d'Educació i Ciència, està a punt, en els 
moments de redactar aquestes ratlles, de convertir-se en 
un dels conflictes de major gravetat dels darrers temps, 
per obra d'unes actituds, impossibles de comprendre, per 
part de l'Administració Central de l'Estat. 

La transcendència que tenen els problemes de l'educa
ció, en la vida de qualsevol societat, fa, que siguin difícils 
d'entendre les decisions preses, almenys a la lleugera, no 
volem creure que de mala fe, pels organismes que tenen 
de vetllar precisament, per la bona marxa de les activitats 
docents del país. 

No té cap mena de justificació, ni tècnica, ni econò
mica, ni política, l'intent de reducció dràstica del nombre 
de mestres, destinats a Catalunya en el present curs. 
Aquesta és una qüestió que ja s'ha airejat suficient, per
què no tinguem d'insistir, ara, en noves valoracions. Al 
nostre entendre, l'augment de la demanda de noves places 
escolars, sobretot en el cinturó de Barcelona, producte del 
notable increment demogràfic que ha tingut i té, aquesta 
àrea geogràfica, no ha estat mai, degudament atesa pel 
Ministeri, que ha cregut que la solució del problema d'un 
servei primordial per la societat, i que l'Estat té obliga
ció d'atendre, havia de correspondre al sector privat de 
l'ensenyament. 

Aquest any, teníem l'esperança que les coses s'havien 
enfocat d'una altra manera. El Ministeri, no podrà parlar 
d'improvitzacions en els estudis i dades sobre necessi
tats escolars que li havien de facilitar els Ajuntaments i 
la inspecció d'E.G.B. Ja a finals de l'any 78, i això ha vo
lem remarcar, s'inicia per la Delegació del Ministeri a 
Barcelona, l'estudi de les necessitats que es preveien pel 
començament del Curs 1979-80. Aquestes necessitats, es 
concretaren ja molt aviat, i quan els nous Ajuntaments es 
feren càrrec de l'Administració Municipal ens trobàrem 
ja amb aquestes previsions pràcticament ultimades, amb 
una bona feina portada a terme, almenys en la nostra zona, 
per la Inspecció. 

Les xifres concretes de les peticions de nous mestres, 
s'han repetit amb prou insistència en els mitjans informa
tius, per tornar a parar-hi atenció. Cal remarcar tan sols, 
que a Granollers les noves places eren: d'Educació Espe
cial, de Formació d'Adults i de Pre-escolar, per les quals 

l'Ajuntament ha fet unes despeses, en preparació de no
ves aules. Hi havia també la promesa d'unes dotacions 
per a posar en funcionament una Escola de Perfecciona
ment de Mestres. 

Teníem també les coses preparades, perquè no es re
petís el desgavell que era habitual cada inici de curs, al 
no fer-se al degut temps, l'adjudicació de les places de 
mestres, i que comportava que alguns no s'incorporessin 
ai seu destí els primers dies de curs. 

La Delegació de Barcelona, havia promès que aquest 
any, el concurs estaria resolt quasi un mes abans que els 
altres cursos. 

Aquestes eren les previsions, però vet aquí, que com 
tots sabem, a primers d'agost, en ple període d'estiu, su
posem que per evitar «molèsties», es produeix la desafor
tunada intervenció del Ministeri, trencant violentament el 
que fins aquell moment es considerava, admès de ple. 

Les reaccions como era d'esperar, malgrat ser temps 
de vacances, es produeixen immediatament. Els catalans, 
governats o governants, no podem admetre que s'aduei-
xin raons per argumentar la decisió de reducció de pla
ces, feta pel Ministeri, com les que hem escoltat aquests 
darrers dies. Que se'ns digui que la petició de dues-mil i 
escaig de noves places de mestres, és per consolidar una 
situació de privilegi de l'ensenyament a Catalunya, en
vers altres regions, que se'ns digui que Catalunya ja comp
ta amb una escola privada, per omplir buits que deixa la 
Pública, que se'ns digui en definitiva que les nostres peti
cions en aquest camp, són excessives, és quelcom total
ment inadmissible. 

Els que estem immersos en la vida Municipal, no po
dem deixar de comparar aquesta situació amb la dels úl
tims temps dels Ajuntaments franquistes, on, moltes de
cisions dels quals, semblaven destinades a posar pedres 
en el camí dels nous Ajuntaments democràtics. 

Ara —creient ja prop les transferències d'ensenya
ment— tenim el dret d'interpretar aquestes decisions 
Ministerials en el sentit de fer difícil la vida de la Conse
lleria d'Ensenyament de la Generalitat. 

Creiem, pel que hem llegit els darrers dies, que la ma
joria de les forces polítiques, estem d'acord amb els plan
tejaments abans esmentats, i que la reacció front el Minis
teri, pertoca bàsicament al Govern de la Generalitat, la 
nostra legal representació. 

ORIOL MONTARA 
C D C 

WjM antoni A R E N A S 
QSIJ pintura publicitària 
Epsecialiatat amb retolament de cotxes i valies 
Taller: Carrer Corró, 215 - Telèfon 870 16 61 - GRANOLLERS 

pig. 2 
Plaça Gran, 22/9/1979, p. 2 / Col·lecció de premsa i butlletins / Arxiu Municipal de Granollers


